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No sé si acabaran intervenint o 
no el nostre país, però el Govern 
espanyol fa temps que ho inten-
ta evitar…
El Govern espanyol ho està fent 
bé. Donat l’endeutament d’Es-
panya i la impossibilitat que siguin 
les famílies o les empreses les que 
més hagin d’estalviar, és l’Estat 
qui més ha de contribuir en 
aquesta tasca. El diagnòstic que 
ha fet el Govern és correcte i, a 
més, té uns compromisos que es-
tan a l’alçada de l’economia espa-
nyola. S’ha de continuar fent més 
coses: reforma de les caixes, tre-
ball… No està en joc l’interés d’un 
partit o un Govern, sinó el de tots.
La Unió Europea ha aprovat més 
m e s u r e s d e s u p e r v i s i ó 
econòmica per bancs, i altres 
agents econòmics… Això evi-
tarà futures crisis?
S’han de fer moltes coses, tot i 
què algunes s’haurien de fer més 
ràpid. Amb la creació d’organis-
mes de supervisió econòmica, 
com e l Conse l l de R iscos 
Sistèmics, podrem evitar trigar 
tant a l’hora de reaccionar davant 
les burbuixes financeres que han 
escalfat el secetor inmobiliari en 
païssos com Irlanda o Espanya.  
Fins ara, només teniem informació 
en relació a això provinent dels 
informes de diferents entitats fi-
nanceres… I jo penso que pro-
blemes com aquest no només es 
poden veure pel microscopi d’a-
questes entitats, sinó que cal tenir 
una visió més panoràmica. Ara la 
podrem tenir.
A la UE, potser,  li cal també un 
únic representant econòmic… 

De Mr. PESC a Mr. Euro!
A la zona euro s’hauria de parlar 
amb una sola veu. La veu mo-
netària és única i està en mans del 
BCE… De la mateixa manera, la 
veu que representa als governs i 
als tresors s’hauria de coordinar 
molt més. Aquest representant, a 
més, hauria de ser un representant 

de la zona euro davant altres ac-
tors internacionals com el G20 o el 
G7 quan parlen de qüestions que 
afecten a la moneda. Que hi hagi 
diversos representants d’estats 
que tenen l’euro i diguin, de vega-
des, coses diferents, creen confu-
sió sobre la posició en la que es 
troba la nostra moneda.
Això de l’Europa federal també 
va molt lent, no?
És un debat que no està a l’ordre 
del dia. La crisi ens està demos-
trant que necessitem més Euro-
pa… Ara ja tenim el Tractat de 
Lisboa, després d’estar molts 
anys fent debats sobre com millo-
rar les institucions de la UE, així 
com un president del Consell Eu-
ropeu, un representant de la políti-
ca exterior, moltes competències 
en mans del Parlament Europeu… 
S’ha avançat molt, però tot i així, 
quan tractem de donar despostes 
a la crisi, veiem que necessitem 
encara més integració, unificar 
més les nostres posicions… En 
qualsevol cas, discutir si hem de 
fer un Estat federal a escala euro-
pea, és un debat més aviat 

intel.lectual que real… I el que 
hem de fer és avançar. Per fer-ho 

no ajuda gaire portar aquest debat 
intel.lectual.
I què en pensa d’avançar cap a 
una Espanya federal?
El mateix que en el cas europeu. A 
Espanya hi ha un desenvolupa-
ment de l’Estat de les autonomies 
que no s’ha d’aturar… Hem d’a-
prendre de l’experiència i veure 
quines són les barreres amb les 
que ens hem trobat amb el desen-
volupament autonòmic tots 
aquests anys.  
S’està anant en la bona direc-
ció?
L’Estat de les autonomies, tal i 
com s’ha desenvolupat, permet 
uns nivells d’autogovern molt alts, 
així com el desenvolupament de 
les identitats pròpies des del punt 
de vista cultural o lingüístic. Posar 

en qüestió el que hem fet fins ara, 
afegiria més tensions a les que ja 
es deriven dels problemes que 
tenim davant.
Vosté que coneix bé la UE, si 
Catalunya es fes independent, 
com seria el procés d’entrada a 
la Unió Europea?
En política, i jo sóc polític, només 
ens hem de plantejar qüestions a 
les que algun dia haurem de con-
testar… I aquesta no és una d’e-
lles.
I com polític s’ha trobat més 
còmode a Brusel.les o a Ma-
drid?
Als dos llocs. Si entenem la políti-
ca com una activitat al servei d’i-
dees que tracten de fer millor la 
vida dels ciutadans, la política és 
apassionant en un municipio, en 
una Comunitat Autònoma, a Es-
panya o a Europa. I per mi la polí-
tica és apassionant en tots els 
sentits.

David Bertran
david.bertran@deba-t.org
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